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کواکبیان برایجاد مرجعیت رسانه ای تاکیدکرد
نیاز به خروج تلویزیون های اینترنتی

از انحصار صداوسیما
چرا مجوز فقط برای عوامل حکومتی باشد؟

دبیرکل حزب مردم سالاری گفت: اگر قرار است مرجعیت واقعی رسانه ایجاد 
شود باید از انحصار صدا و سیما در بیاید.

مصطفی کواکبیان، مدیرمسئول روزنامه مردم سالاری در نشست صمیمی اهالی 
رســانه با رئیس جمهور ضمن تســلیت ایام ماه صفر و گرامیداشت یاد شهید 
اســماعیل هنیه و تبریک روزخبرنگار گفت: با توجه به همکاری ۸ ســاله در 
مجلس با جناب پزشــکیان و رفاقتی که با ایشان داریم درباره مسائل کلان و 

عمومی نکاتی هست که به صورت خصوصی با ایشان مطرح خواهم کرد.
کواکبیان با اشــاره به اینکه در رابطه با خبرنــگاران ۵ نکته را عرض می کنم 
خاطر نشان کرد: نکته اول اینکه خبرنگاران همواره مشکلات مردم را منعکس 
می کنند ولی خودشان )از تحریریه و خبرنگاران تا عکاسان و ...( درگیر مشکلات 
زیادی هستند از جمله مشکلات معیشتی، مالی، مسکن، عدم امنیت شغلی و 

... که ان شا الله دولت چهاردهم مشکلاتشان را حل کند.
وی در ادامه افــزود: همچنین خبرنگاران درگیر مشــکلات قضائی، حقوقی، 
احضارها و تهدیدها هم هســتند، در همین ایــام انتخابات اخیر ۲۵ خبرنگار 
بازداشتی یا احضار یا تهدید شده داشتیم، جناب پزشکیان شما بعنوان رئیس 
جمهور و شــخص دوم نظام باید پیگیر باشــید که این مســائل را در دولت 

چهاردهم شاهد نباشیم.
کواکبیان در نکته دوم به راه جلب اعتماد مردم، آشتی با رسانه ها و بازگرداندن 
مرجعیت به رســانه های داخلی اشــاره کرد و گفت: مرجعیت رسانه ای چه در 
حوزه رسانه های مکتوب و چه سایر رسانه ها باید به داخل بازگردانده شود، اما 
متاسفانه صدا و سیما که متولی این حوزه است همکاری لازم را ندارد؛  به طور 
مثال در بحث تلویزیون اینترنتی خودِ ما به عنوان بخش خصوصی اقدام کردیم 

ولی نتیجه ای گرفته نشد و این تحت انحصار صدا و سیما قرار گرفته است.
مدیر مسئول روزنامه مردم سالاری به عنوان سومین نکته سوم به صحبت های 
وزیر ارشاد درباره یارانه پداخت شده به رسانه ها اشاره کرد و گفت: وزیر ارشاد 
فرمودند که در ســال گذشته ۵۰۰ میلیارد تومان به رســانه ها یارانه داده ایم، 
درخواســت دارم این پولها شفاف شــود که چطوری و به چه کسانی پرداخت 

شده است.
کواکبیان در نکته چهارم به مجوزهای صادر شده در هفته های اخیر اشاره کرد 
و افزود: در همین دو هفته اخیر برخی افراد مجوز روزنامه دریافت کرده اند ولی 
زمانی که ما می خواســتیم مجوز بگیریم ده ها مانع و فیلتر وجود داشت، اینها 
چطور توانستند در یک جلســه این مجوزها را بگیرند، اینها باید شفاف سازی 
و پیگیری شــود. دبیر کل حزب مردم ســالاری در نکته پنجم به عدم حضور 
۵۱ درصد مردم در انتخابات پرداخت و خاطر نشــان کرد: ۵۱ درصد مردم در 
انتخابات شرکت نکردند، در دولت شما علاوه بر کسب رضایت آن ۴۹ درصدی 
که در انتخابات شــرکت کردند باید مشارکت آن ۵۱ درصد را هم در انتخابات 
بعدی داشته باشــیم و این نیازمند کمک اهالی رســانه و فعال شدن همین 
خبرنگاران و اصحاب مطبوعات است و لذا باید به نحوی پیش برویم که فقط در 
شعار روز خبرنگار و اصحاب رسانه را گرامی نداریم و بلکه در عمل یک همکاری 
جدی بشود که اینها بتوانند در جهت افزایش رضایت مردم و جلب مشارکت آن 

۵۱ درصد کاری جدی انجام بدهیم.

ویژه

واکنش جواد امام به توهین عضو خبرگان رهبری 
به شریعتی و خاتمی

سخنگوی جبهه اصلاحات با انتشــار توئیتی به اظهارات غلامرضا فیاضی علیه 
شــریعتی، خاتمی و رفسنجانی واکنش نشــان داد. جواد امام سخنگوی جبهه 
اصلاحــات ایران در واکنش بــه اظهارت اخیر غلامرضــا فیاضی عضو مجلس 
خبرگان رهبری که مرحوم شــریعتی را »لعنت الله علیــه« و »کافر« خوانده و 
همچنین سیدمحمد خاتمی را »شیعه« ندانسته و مرحوم هاشمی رفسنجانی را 
هم »ملعون« خطاب کرده، در شبکه ایکس نوشت: »این عضو مجلس خبرگان 
رهبری از نمادهای فرقه پایداری )مصباحیه( اســت که مانند دیگر رفقای  خود 
بلندگوی نفرت پراکنی را باز کرده و علیه مرحوم دکتر شریعتی، مرحوم هاشمی 
رفسنجانی و همچنین سیدمحمد خاتمی سخن سرایی کرده اند.  گمان نمی کنم 
تعداد آرای فیاضی با تیراژ کتاب های دکتر شریعتی هم برابری کند چه برسد به 
آرای آقایان هاشــمی رفسنجانی و خاتمی در ادوار انتخابات. لذا، ایشان پایگاهی 
ندارند. مسئله مهم  وضعیت تأسف برانگیز حوزه و مجلس خبرگان است که چنین 
افرادی به نمایندگی از آن سخن می گویند و با بودجه عمومی تیشه به ریشه دین 
و اخلاق و تبار انقلاب می زنند. از کجا به کجا رســیده ایم؟ رسیدن از مطهری و 
طالقانی و بهشتی و رفسنجانی، به امثال فیاضی ها هنر استصواب و انحصارطلبی 

و روشنفکرستیزی بود.
مبارک تان باشد!«

واکنش متفاوت آذری جهرمی 
به پیروزی ناهید کیانی

محمدجــواد آذری جهرمی وزیر ارتباطــات دولت روحانی در واکنش به مدال 
آوری ناهید کیانی در المپیک پاریس در کانال تلگرامی خود نوشــت: »شریک 
شدن در شادی قهرمانی دختران ایران  هنر نیست، شریک و رفع کننده غم ها 

و غصه های آنها در برخی ناعدالتی های موجود باشید!«

کنایه فاضلی به احتمال حضور وزرای 
احمدی نژاد و رئیسی در دولت پزشکیان

یک جامعه شــناس از حضور افرادی از دولت های گذشته در کابینه پزشکیان 
انتقاد کرد و در توئیتی نوشــت: برخی آدم هــای همه دولت ها، نمادهای بدی 
هستند. محمدفاضلی جامعه شناس در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »داشتن 
آدم هایی از همه کابینه ها، توافق ســازی یا ســاختن دولت وفاق ملی نیست. 
خصوصا که برخی آدم های همه دولت ها، نمادهای بدی هستند،  نماد آدم هایی 
که شخص شخیص سرمایه ملی با شنیدن نامشان غش می کند، کهیر می زند و 
از دست می رود. برخی اسامی، فقط اسم نیستند، نمادند، نماد ناجور! نچسب!«

سوشیال

لعن گویی بیجا 
ادامه از صفحه 1

اســتاد بزرگوارمان آیــت الله جوادی آملی می فرمودنــد: »برخی فقه را یاد 
می گیرند تا بتوانند گناه کنند!« متاســفیم اگر لعنت فرستادن در میان برخی 
مردم کوچه و بازار دیده شــود! و تاســف بیشتر از کسانی که »وصل سیاسی« 
هســتند و به رقیب خود انواع لعنت هــا را در تریبون نثار می کنند!! و مصیبت 
بالاتر »تئوریزه لعن گویی« است و نتیجه آن این می شود که یک روحانی و در 
مسئولیت جایگاه حوزوی و حکومتی از افرادی نام ببرد به آنان خطاب »ملعون« 
کند!!! آیا در دو نهاد مهم مجلس خبرگان و جامعه مدرسین چشم بینای ناظریی 
نســبت به رفتار و ادبیات گفتاری اعضاء آن مجموعه در نظر گرفته شــده؟  از 
چهره های »مجتهدجامع الشرائط« این دو نهاد که »نزدیکترین افراد به انبیاء در 
شناخت وحی هستند و مسئولیت دارند؛ ان اولی الناس بالانبیاء اعلمهم بما جاؤا 
به« )نهج؛ق/۹۶( می پرسم؛ آیا به صرف اختلاف سیاسی و اختلاف در موضوعات 

نظری اعتقادی، می توان یک مسلمان را لعن کرد و از او به ملعون نام برد؟

یادداشت

گزارش جدید ظریف
از جلسه شورای راهبری

 ظریف در گزارش خود از جلسه شورای راهبری تاکید کرد: 
بی گمــان هر تجربه جدیدی با ایرادها و چالش های فراوانی 
روبرو اســت که مهمترین آن مقاومت در برابر تغییر و باور 

نداشتن به نوآوری و سپردن کار به جوانان است.
به گزارش ایلنا، ظریف در گزارش جدید خود از از شــورای 

راهبری نوشت:
سلام

 پنجشنبه روز سنگین و پرچالشی بود. در دیدارهای جداگانه 
از ســاعت ۸ صبح تا ۱۱ شب، مدیران ستاد تهران و اعضای 
کمیته های بهداشت، نفت و سیاست خارجی، با صمیمیت 
و صراحــت، دیدگاه ها و انتظارات خــود را بیان کردند.   در 
جلســه ۲۰۰ دقیقه ای شورای راهبری، گزارش این دیدارها 
و نیز گفتگو با اعضای کمیته های محیط زیست، زنان، رفاه، 
جوانــان، اطلاعات و دیگر نخبگان و فعالان جامعه مدنی را 
ارائه کردم.   اعضای شورای راهبری همچنین گزارش رئیس 
دفتر محترم رئیس جمهور را از مصاحبه های دکتر پزشکیان 
بزرگوار با برخی نامزدها )که به معنی قطعی بودن هیچیک 
از آنان نیست و بعضا برای یک مسئولیت با چند نفر مصاحبه 
شده است( و آخرین وضعیت گزینه های عضویت در هیئت 
دولت شنیدند و  دیدگاه های خود را جهت انتقال به ریاست 
محترم جمهوری به ایشان بیان کردند.   همچنین نگرانی ها 
نسبت به برخی شــایعات توســط اعضای محترم شورای 
راهبری بیان گردید.   لازم اســت از توجه و حساسیت مردم 
عزیز نســبت به روند و نتایج تعییــن اعضای هیئت دولت 
قدردانی نمایم. این یک تجربه جدید شفافیت و دمکراسی 

در مسیر پیچیده و دشوار انتخاب وزراست.
 بی گمــان هر تجربه جدیدی با ایرادها و چالش های فراوانی 
روبرو اســت کــه مهمتریــن آن مقاومــت در برابر تغییر 
و باور نداشــتن به نوآوری و ســپردن کار به جوانان است.  
 خوشبختانه رئیس جمهور محترم با شجاعت و باور به تغییر، 
نوآوری و جوانان گام نخست را در این مسیر دشوار و پرفراز 

و نشیب برداشته اند که شایسته قدردانی و سپاس است.

زمان اعلام اسامی وزرای پیشنهادی 
دولت به مجلس

سخنگوی هیأت رئیسه مجلس با بیان اینکه دولت مشورتی 
با مجلس در خصوص وزرای پیشنهادی نداشته است گفت: 
مجلس یکشنبه ۲۱ مرداد جلســه علنی خواهد داشت و 
فهرســت کابینه دولت چهاردهم برای اخذ رأی اعتماد به 
مجلس معرفی خواهد شد. به گزارش ایلنا، علیرضا سلیمی 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی در خصوص 
آخرین وضعیت معرفی وزرای پیشنهادی دولت چهاردهم 
بــه مجلس جهت اخذ رای اعتماد گفــت: مجلس در روز 
یکشنبه ۲۱ مرداد جلســه علنی خواهد داشت و فهرست 
وزرای پیشنهادی جهت اخذ رأی اعتماد به مجلس معرفی 
خواهد شد و نمایندگان بر اساس آیین نامه داخلی مجلس 

به بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی خواهد پرداخت.
وی افزود: البته دولت مشورتی با مجلس در خصوص وزرای 
پیشنهادی نداشته است اما علی رغم این موضوع، مجلس 
با دقت به بررســی برنامه ها، توانایی ها، ســوابق، کارنامه و  

صلاحیت وزرا یپشنهادی خواهد پرداخت.
ســخنگوی هیأت رئیســه تأکید کرد: بطــور قطع وزرای 
پیشنهادی که ویژگی های لازم را داشته باشند، مجلس در 

خصوص رأی اعتماد همکاری لازم را خواهد داشت.

دلایل شورای نگهبان 
در مغایر شرع دانستن تعطیلی شنبه ها

عضو کمیســیون و صنایع مجلس شــورای اسلامی گفت: 
اختلاف نظر بین علما طبیعی اســت و مجلس نیز ممکن 
اســت بر اساس نظرات برخی مراجع تصمیم گیری کند. اما 
شورای نگهبان به این نتیجه رسید که تعطیلی شنبه با اصول 
شرعی مغایرت دارد. سلمان ذاکر عضو کمیسیون و صنایع 
مجلس شــورای اسلامی، گفت: مسئله ی تعطیلی دو روز از 
هفته، به ویژه تعطیلی روز شنبه، از موضوعات پرمناقشه در 
ایران بوده است و مجلس شورای اسلامی تصمیم به تعطیلی 
جمعه و شنبه گرفت، اما شورای نگهبان به دلیل مغایرت با 
شرع مخالفت کرد. وی در گفتگو با دانشجو، افزود: وظیفه ی 
شورای نگهبان بررسی تطابق مصوبات با شرع و قانون اساسی 
است. این شورا به این نتیجه رسید که تعطیلی شنبه با اصول 
شرعی مغایرت دارد. ذاکر اظهار داشت: در موارد اختلاف نظر 
بین علما، مجلس ممکن است بر اساس نظرات مراجع خاص 
تصمیم گیری کند، اما نظر نهایی با شورای نگهبان است. وی 
افزود: گاهی مجلس بر اساس نظرات برخی مراجع و مصالح 
ملی تصمیم گیری می کند که ممکن است با شرع در تضاد 
باشد. در نهایت، شورای نگهبان موظف است این تضادها را 
بررســی و اعلام کند. ذاکر اظهار داشــت: اختلاف نظر بین 
علما طبیعی است و مجلس نیز ممکن است بر اساس نظرات 
برخی مراجع تصمیم گیری کند. اما شــورای نگهبان به این 
نتیجه رسید که تعطیلی شنبه با اصول شرعی مغایرت دارد. 
عضو کمیســیون و صنایع مجلس شــورای اسلامی تاکید 
کرد: این فرآیند پیچیــده ی قانون گذاری و نظارت در ایران 
نشان دهنده ی توازن میان منافع ملی و اصول شرعی است.

توضیح سازمان زندان ها
درباره ناآرامی در بند زنان زندان اوین

ســازمان زندان ها در رابطه با ناآرامــی رخ داده در بند زنان 
زنــدان اوین در روز ۱۶ مرداد ماه توضیحاتــی ارائه داد.  به 
گزارش  قوه قضاییه، در پی انتشــار برخی برخی ادعاها در 
فضــای مجازی مبنی بر ضرب و شــتم زندانیــان بند زنان 
زندان اوین توســط گارد و یگان حفاظــت، روابط عمومی 
ســازمان زندان ها توضیحاتی در ایــن رابطه ارائه داد.  طبق 
اعلام سازمان زندان ها در ساعت روز ۱۶ مرداد ماه تعدادی از 
زندانیان بند زنان با تحریک نرگس محمدی به سمت افسر 
نگهبانی هجوم آورده و قفل درب منتهی به حیاط بیرونی را 
شکســته و قصد خروج از بند را داشتند.  بر اساس گزارش 
روابط عمومی ســازمان زندان ها، با حضور به موقع پرسنل 
حفاظت بازداشتگاه و مدیر بازداشتگاه، علی رغم ضرب و شتم 
پرسنل توســط زندانی های معترض، بدون اینکه هیچکدام 
از مددجویان مورد ضرب و شــتم قرار بگیرند، به داخل بند 
عودت داده شــدند.  همچنیــن گارد و یگان حفاظت زندان 
هیچگونه ورود به بند و یا درگیری با مددجویان نداشتند.  بر 
اساس این گزارش، دو تن از زندانیان به دلیل استرس ناشی 
از ســر و صدا و هیاهوی ســایر همبندیان خود دچار تپش 
قلب و استرس شــده بودند که پس از چکاپ اولیه بهداری 
بازداشــتگاه یکی از آنان به داخل بند عودت و زندانی دیگر 
جهت اطمینان به مراکز درمانی بیرون زندان اعزام شد که با 
معاینات انجام شده مشخص شده که مشکل خاصی ندارد و 
به زندان بازگشت و حال عمومی هر دو زندانی مساعد است.

رویداد

مجلس

عدلیه

انتصاب  درپــی  و  اخیر  روزهــای  در 
معاونان رئیس جمهوری و برخی گمانه ها 
درخصــوص اعضای حاضر در لیســت 
پیشــنهادی رئیس جمهــور، انتقادی 
از منظر ســن این افراد متوجه رئیس 

جمهوری شده است.
موضوعی کــه ناصر ایمانی، فعال سیاســی 
اصولگــرا، دربــاره آن بــه خبرآنلاین گفت: 
»من از افراد زیر ۵۵ ســال دفاع می کنم، اما 
انتقــادات اخیر به دولت را وارد نمی دانم، زیرا 
نباید قاعده ۵۵ سال درباره معاون اول رئیس 
جمهور اعمال شــود، او باید فردی پخته تر و 

نخست وزیر کشور باشد.«
وی همچنیــن درباره دولت وفــاق ملی هم 
تاکید کرد: » اگر کســانی در ذهن شــان این 
اســت که وفاق ملی به معنای این است که 
اقای رئیس جمهور از ۲۰ نفر اعضای کابینه. 
۱۰ نفــر را از این جنــاح و ۱۰ دیگر را از آن 
جناح انتخاب کند، سخت در اشتباه هستند. 

اینکار به شدت مضر است.«
در ادامه مشروح گفت وگوی ناصر ایمانی، فعال 

سیاسی اصولگرا را در می خوانید؛
آقای ایمانی! آقای پزشــکیان نام دولت 
خــود را »دولت وفاق ملــی« نامیدند. 
شــاخصه های این دولت از نگاه شــما 

چیست؟
دولت وفاق ملی دولت فراجناحی به این معنا 

که از همه ی جناح ها در دولت حضور داشته 
باشــند نیست و نباید باشــد. اگر کسانی در 
ذهن شان این است که وفاق ملی به معنای این 
است که اقای رئیس جمهور از ۲۰ نفر اعضای 
کابینــه. ۱۰ نفر را از این جنــاح و ۱۰ دیگر 
را از آن جناح انتخاب کند، سخت در اشتباه 
هســتند. اینکار به شــدت مضر است، دولت 
وفاق ملی دولتی اســت که جهت گیری های 
جناحی نداشته باشــد و از افرادی در کابینه 
اســتفاده شــود که شــاخص های مشخص 

جناحی نداشته باشند.
در واقــع به دنبال اهداف یــک جناح خاص 
در وزارت خانه و هیأت وزیران نباشــد و امور 
کشور را با هم فکری و تعامل پیش ببرند.  همه 
جریان های سیاسی احســاس کنند که این 
دولت خودشان است نه آنکه دولتی آمده که 
می خواهد اهداف جناح خاصی را پیش ببرد. 

آقای ایمانی انتصاباتی که آقای پزشکیان 
در طی این مدت انجام دادند، چقدر در 

راستای تشکیل دولت وفاق ملی است؟
تا الآن که آقای پزشــکیان خیلی انتصاباتی 
نداشــتند و دکتر عارف بــه معنی وفاق ملی 
است و چهره ی خیلی جناحی نیست. چهره 
معتدل و معقولی اســت که جناح های دیگر 
خیلی با ایشان عنادی و ناسازگاری نخواهند 

داشت.
آقای حاجی میرزایی هم همین خصوصیات را 

دارند. آقای ظریف این خصوصیات را ندارند، 
اما ایشان معاونتی هستند که خیلی معاونت 
موثــری در امــور اجرایی نیســت و معاونت 
راهبردی برای مســائل پژوهشی، کارشناسی 
و مطالعاتــی اســت. من فکــر می کنم آقای 
پزشکیان تلاش کردند که دولت وفاق ملی را 
شکل بدهند ولی زمانی که وزرا تعیین شدند 

می توان بیشتر درباره آن حرف زد. 
گفته می شــود حضور آقای ظریف در 
معاونت راهبــردی مثلا به جای معاونت 
و  فشــارها  کم شدن  برای  سیاســی 

انتقادات بوده و ...
شاید اینطور باشــد من نمی دانم. شاید آقای 
رئیس جمهور بر همین دلیل تصمیم گرفتند 
که به آقای ظریف پست معاونت راهبردی را 
بدهند که بیشــتر جنبه کارشناسی دارد و از 
مســائل جاری و اجرایی کشــور فاصله دارد. 
ممکن اســت ایشــان این پســت را به آقای 
ظریف داده باشند که مقداری انتقادات نسبت 

به او کم شود.
زیرا حضور ظریف در انتخابات با حواشــی و 
انتقاداتــی همراه بود چرا کــه جناحی رفتار 

کردند و مخالف وفاق ملی بودند.
آقای ایمانی! چقــدر گمانه زنی هایی که 
درباره فهرست کابینه آقای پزشکیان در 
فضای سیاسی و رسانه ای مطرح می شود 

در راستای تشکیل چنین دولتی است؟

ما در اینجا با موضعی روبه رو هستیم که ترجیح 
می دهم که نتیجه عملی کابینه مشخص شود 
و ببینیم چه کسانی را معرفی می کنند و بعد 
گفت وگو کنیم. اما شــورای راهبری که برای 
اینکار گذاشته شــده بود تطبیقی با مسئله 
وفاق ملی ندارد، ولی باید آن را ندیده گرفته و 

منتظر نتیجه و خروجی باشیم.
رئیــس شــورای راهبری و اعضــای آن یک 
اعضای جناحی و حتی از برخی از تندروهای 
یــک جناح بودنــد و از آن شــورای راهبری 
نمی شــود به یک کابینه وفاق ملی رسید اما 
باید این شورای راهبری کوتاه مدت را ندیده 
گرفته و منتظر باشــیم ببینم چه کســانی 

انتخاب می شوند. 
یکی از موضوعاتی که بارها توسط آقای 
ظریف و آقای پزشــکیان تاکید شــد 
افرادی  از  استفاده  و  مسئله جوانگرایی 
که بود که میانگین ســنی آنان زیر ۵۵ 
انتقاداتی  انتصابات اخیر  اما  سال باشد، 
را درباره ســن آنان ایجاد کرده است. 
به نظر شــما چقدر میان سن و تجربه 

دوگانه سازی انجام شده است؟
اگر بخواهیم روی این دوگانگی تجربه و سن 
افراد تاکید کنیم، باید مسئله ۵۵ سال و زیر 
آن را حذف کنیم امــا در عین حال موضوع 
دیگری وجود دارد و اینکه افراد زیر ۵۵ سال 
افراد چابک تر، فعال تر و خوش فکرتر هستند. 
کسی که ۵۵ سال دارد زمانی که انقلاب انجام 
شده ۱۰ سال داشته است، بنابراین نسل پس 

از انقلاب می شود.
در کشورمان مسئولین از افرادی هستند که 
انقلاب اســلامی را درک کردند و باید صحنه 
اجرا باید به نسل پس از انقلاب واگذار کنند. 
یک هراسی که برخی از افراد دارند این است 
کــه افراد جدید وارد عرصه مدیریت کشــور 

دارند و باید به این هراس پایان داده شود.
من از افراد زیر ۵۵ ســال دفــاع می کنم اما 
انتقــادات اخیر به دولت را وارد نمی دانم، زیرا 
نباید قاعده ۵۵ سال درباره معاون اول رئیس 
جمهور اعمال شــود، او باید فردی پخته تر و 

نخست وزیر کشور باشد. 
فکــر می کنید آقای پزشــکیان برای 

انتخاب وزرا تحت فشار هستند؟
حتما همین طور است،. همه روسای جمهور 
برای انتخاب وزرا تحت فشار هستند اما آقای 
پزشکیان از ســوی افراد شاخص تحت فشار 
بــوده و دلیل معرفی نکردن کابینه تا به الآن 

نیز همین است.

نماینده رفســنجان در مجلس شورای 
بیاییم هفته آخر  این که  اسلامی گفت: 
افتتاح کنیم که نمی شود  را  طرح هایی 
اگر آماده بود قبلش این کار را می کردند، 
فکر می کنم عیار اســب زین شده در 
آینده نزدیک معلوم و مشخص می شود.
احمد انارکــی در گفت وگو با ایلنــا، درباره 
اهمیت انتخاب تیم اقتصادی دولت چهاردهم 
با توجه به تاکید مقام معظم رهبری در روز 
تحلیف بــر حل و فصل مســائل اقتصادی، 
عنوان کرد: در کشور ما اگر وضعیت اقتصادی 
درست شود، مردم خودشان بهتر می دانند راه 
کسب و کارشان چیست و چگونه آن را اداره 

کنند .

نماینده رفسنجان در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: من فکر می کنم مشکل اصلی ما 
بحث های اقتصادی اســت که رهبری بیش 
از ۱۰ ســال است که ســال ها را با عناوین 
اقتصادی نامگذاری می کنند. من هم معتقدم 
امروز پاشــنه آشــیل و مشــکل ما مسائل 

اقتصادی است.
انارکی درباره اینکه گفته می شود دولت قبل 
یک اســب زین کرده را به پزشکیان تحویل 
داد و اینکه رئیــس دولت چهاردهم چگونه 
می تواند آمار و ارقامی که این روزها منتشــر 
می شــود را راستی آزمایی کند، گفت: اسب 
زین شده چند وقت دیگر صدایش در می آید. 
متاسفانه مشاهده می کنیم درباره مسائل تند 

تند آمار می دهند، اما زمانی که شما می روید 
و بررســی می کنید، می بینید اصلًا شــدنی 
نیست. مگر یک شبه می شود برخی از کارها 

را انجام داد.
وی یادآور شد: در دولت دوازدهم می گفتند 
چرا وقتی ۹۵ درصد طرح آماده است فلانی 
که الان دوره اش رو به اتمام است افتتاح اش 
نمی کنــد؟ چرا افتتاح نکرد؟ مگر می شــود 
افتتاح کرد. اما الان مشاهده می کنید حتی 
طرحی با ۷۰ درصد پیشرفت هم طرح ها را 
افتتاح کردند که تا ۲ سال دیگر هم به اتمام 

نمی رسد، از این موارد هم زیاد داریم. 
نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: این که 
بیاییم هفتــه آخر طرح هایی را افتتاح کنیم 

که نمی شــود اگر آماده بود قبلش این کار را 
می کردند مگر می شــود یک شبه این همه 
طــرح را آمــاده و افتتاح کرد و داد دســت 
مــردم؟ از همین رو من فکــر می کنم عیار 
اســب زین شــده در آینده نزدیک معلوم و 

مشخص می شود.
وی ادامه داد: این صحبت ها هجمه به دولت 
است، دائماً گفته می شــود همه چیز آماده 
است و شما ادامه بدهید،چه چیزی را ادامه 
بدهند؟ انارکی درباره این که مطرح می شود 
رشد اقتصادی در کشور ۵.۸ درصد است، آیا 
این رشــد اتفاق افتاده است، عنوان کرد: اگر 
رشد اقتصادی ما ۵.۸ درصد بود که وضعیت 

کشور اینگونه نبود.

رئیس جمهور  دیدار  به  اقتصاددان  چهار 
رفتند و هشدار دادند. هنوز مهر تنفیذ 
خشک نشده، رفتند به اصطلاح حجت را 
تمام کنند  و نسبت به عواقب سیاسی-
اجتماعی تصمیمــات دولت تذکر جدی 

بدهند.
یکی از این چهار نفر حســین راغفر، اســتاد 
اقتصاد دانشگاه الزهرا است و پس از آن جلسه 
در گفتگو با رویداد۲۴ می گوید »تذکر دادیم 
کارهای دولت های قبل پیگیری نشــود  و به 
محرومان توجه کنند.« به نظر او و همفکرانش 
تمــام دولت های پس از جنگ تحت ســلطه 
ســرمایه قرار داشتند و با فساد که نه، بلکه با 
»غارت« مردم خزانه را پر می کردند و این تازه 

کمترین اتهام است.
راغفر می گوید زمزمه ارز تک نرخی هم خوب 
نیست. در این شرایط شدنی نیست و مردم به 
خیابان می ریزنــد و این تو بمیری دیگر مثل 

قبلی ها نخواهد بود.
او ایران را در چنبره فســاد توصیف می کند. 
می گوید ســرمایه بــر دولت تســلط دارد و 
مثال هایی مشخص نیز می آورد. خانواده ای که 
سال ها است میلیاردی از دولت پول می گیرند 
که دانه های روغنــی وارد راغفر همچنین از 
حضور امنیتی هــا در اقتصاد می گوید و برای 
نمونه مدعی است ۴۰ درصد بازار دارو »دست 

امنیتی ها« است.
راغفر به سوالات رویداد۲۴ درباره این جلسه 

پاسخ داده است:
در دیدار شــما با رئیس جمهور مسائلی 
مطرح شــد؛ عمده ترین مســاله ای که 
در رسانه ها برجسته شــد مساله ارز و 
تک نرخی شدن آن بود. آیا این مهم ترین 
بحث شــما بود و چرا با ارز تک  نرخی 

مخالفید؟
این کار نه تنها به ضرر اقشار محروم است بلکه 
اصلا در موقعیت کنونی ممکن نیســت . علت 
آن هم ناتوانی در عرضه ارز کافی در بازار است . 
کسانی که این سخنان را می گویند، منظوری 
دارند مبنی بر این که قیمت ارز اینقدر بالا برود 
تا عرضه و تقاضا متعادل شــود؛ یعنی بخشی 

از تقاضــا به دلیل قیمت بالا کاهش یابد. این 
به نظر من به هیچ عنوان پذیرفتنی نیست و 
اگر قیمت ارز ۲۰۰ هزار تومان هم بشود، افراد 
و نهادهایی هســتند که تمام آن را می خرند. 
چراکه اقتصاد سیاسی تورم در ایران می طلبد. 
بسیاری هســتند که سودشان در تورم است .

از همین رو این عده به دنبال تورم هســتند . 
ســوای این؛ قیمت ارز اگر بــالا برود خیلی 
ســاده مردم کف خیابان می آیند. دیگر مثل 
بار قبل هم نیست و بدتر از هرچیزی خواهد 
بود که مسئولان فکر می کنند. نتیجه آن هم 
جز به ضرر طبقات متوســط و پایین نیست. 
قــدرت خرید آن ها را کاهش می دهد و نوعی 
جیب  بری دولت از سفره مردم است و کسری 

بودجه دولت را از آن جبران می کنند.
وضعیت امروز هم با وجود ارز ۲۸۵۰۰ و 
دولتی چندان جذاب به نظر نمی رســد. 
تمامی واردات کشــور در مضیقه است 
و نظام ارزی به هیــچ عنوان قابل دفاع 

نیست؟
 قطعا همین طور است و ما از وضع موجود دفاع 
نمی کنیم؛ سخنی که در دیدار با رئیس جمهور 
نیز خیلی مختصر بیان شــد این بود که برای 

ارز هم باید بودجه ریزی کنیم.
بودجه ریزی اصلا برای چیست؟ منابع محدود 
و تقاضــای بالا.  در نتیجه منابــع را با اولویت 
تخصیص می دهیم. پس اول باید اولویت های 
خود را مشــخص کنیم. ایــن اولویت ها، یک 
معیشــت مردم است. دومین مســاله تولید 
اســت. اگر بخواهیم این دو وضعیتی مناسب 
داشته باشند، منابع باید در زیرساخت ها نظیر 
جاده و ارتباطات و برق و انرژی و ناترازی های 
کنونی تخصیص داده شــود. چرا وضع برق و 
گاز ما امروز به این شکل درآمده؟ چون دولت 

سرمایه گذاری نکرده است.
نهاده های  واردات  برای  که  وضعیتی  در 
غــذای مــردم مشــکل ارزی داریم، 
سرمایه گذاری  از  سخن  می شود  چطور 

زیرساختی گفت؟
خیر؛ ارز کم نیست. محاسبات ما نشان می دهد 
که بــا ۳۵ میلیــارد دلار می توانیم نیازهای 

اساســی مردم و تولید را تامین کرد. اما برای 
نمونه، در قسمت تولید نیازی به تخصیص ارز 
به رب گوجه نداریم. برای فرش ماشینی نباید 
ارز بدهیم. آقایان ۴۰۰ سهمیه برای تاسیس 
واحــد تولید فرش ماشــینی داده اند. ۱۶۰ تا 
موتورسیکلت سازی مجوز گرفته اند. همه این 
واحدها ارزبری دارنــد و ارزش افزوده ندارند. 
پس حرف شــما در این چارچوب پرفســاد 
کنونی درست است. در طول جنگ، مثلًا در 
سال ۱۳۶۵ مثلا، درآمد ارزی کشور ۷ میلیارد 
دلار است. ۳ میلیارد خرج کالابرگ و نیازهای 
اساسی مردم می شد. با  ۴ میلیارد دیگر جنگ 

و جامعه و تولید کارکرد داشت.
اکنون هم سیســتم تخصیص ارز وجود 
دارد در حدی که برخی آن را بســیار 
ســختگیرانه توصیــف می کنند. مثلا 
ســه وزارتخانه ارزبر، صمت، کشاورزی 
کاملا  تخصیص  نظام  یک  بهداشــت  و 
مشــخص دارند. چرا امــروز این روش 

کارکرد ندارد؟
چون امــروز تصمیم گیــران صاحبان منافع 
هســتند نه حافظان حقوق مردم. مساله این 
است. ما اکنون سالیان سال است شاهدیم که 
به یک خانــواده میلیاردها دلار پول می دهند 
تــا دانه های روغنی وارد کننــد. اصلا چرا در 
داخل تولید نمی شــود؟ اصلا نگویید که آب 
نداریم ، چون کشــت بســیاری از محصولات 
فقط در یک جزیره قشــم امکان پذیر اســت . 
چرا سرمایه گذاری نمی شود؟ چون بیشترین 
ســود در واردات است. سال ۱۳۹۹ وارد شده 
است. در این سال کمبود شدید انسولین وجود 
داشــت و دو شرکت هم انحصاری واردکننده 
انسولین هستند . وزارت بهداشت تحت فشار 
تقاضای مردم خودش اقــدام به واردات کرد، 
آن هم با مصیبت و با خرید از خرده فروشــی. 
چیزی که دولت وارد کرد ۱.۸ یورو آب خورد، 
در حالی که پیش از آن این شرکت ها هر واحد 
را ۶.۸ یــورو فاکتور می کردند. پول از مملکت 

خارج می کردند.
این بیشتر مشکل نظارتی دولت نیست؟

ســازمان غذا و دارو که مسئول این کار است 

جای تفحص فراوان دارد چرا که فســاد قابل 
ملاحظــه ای در آن جریان دارد. صدها پرونده 
وجود دارد چرا به نتیجه نمی رسد؟ ۴۰ درصد 

داروی کشور اکنون دست امنیتی ها است .
چه در داخل تولید شود و چه وارد شود بارکد 
دارد. پس چرا ســر از ناصرخسرو در می آورد؟ 
این شرایط دیگر نام فساد نمی پذیرد اسم آن 
غارت مردم اســت و کسانی که زور و سرمایه 
دارند از آن بهره می برند. سال ۱۴۰۱ مردم به 
خیابان آمدند، این بار اگر بیایند با ســال های 
پیش از آن متفاوت اســت و کســی جلودار 
نیست و حاکمیت مسئول این مساله است و 

هیچ ربطی هم به اقتصاد ندارد .
 کنترل فساد و غارت مساله اقتصادی نیست .

شــما بارها و در مواقع مختلف گفته اید 
که دولت های پس از جنگ همگی مانند 
هم بوده اند. ممکن است کمی درباره آن 
توضیح دهید، چون با عقل عرفی تاحدی 

ناسازگار به نظر می رسد.
از نظر اقتصادی منظور بوده است و بله، همگی 
عینا به یک شکل عمل کرده اند. همه دولت ها 
یک سیاســت اقتصادی را اعمــال کرده اند و 
آن چیزی جز اقتصاد بازار آزاد نبوده اســت؛ 
بــازار آزاد خروج ارز از کشــور و همه هم به 
اســم صاحبان ســرمایه و لاغیر. این روشن 
و شفاف اســت و برای اثبات آن نیز آمادگی 
دارد. تنها تفاوت  این دولت ها، در فرصت های 
متفاوت است. مثلا آقای رئیسی ارزی هم اندازه 
احمدی نژاد نداشــت و آن چیزی هم که در 
دسترس داشت تصمیم گیری برای تخصیص 

آن در اختیار خودش نبود .
امروز دقیقا چه احساسی و از چه ناحیه 
سبب شد که دیدار رئیس جمهور بروید و 

مسائلی را تذکر بدهید؟
تمام نگرانی ما این است افرادی که گرد ایشان 
حلقه زده اند صاحبان منافع ۳۵ سال گذشته 
هســتند. انتصابات ایشان هم تا حدود زیادی 
این ادعا را تایید می کند. اخباری که ما داریم 
حاکی از این مساله است که باز همان جریان 
در حال فتح دولت است؛ جریان حامی دلالان 

و سفته بازان و این فاجعه برای کشور است .

تحلیل ناصر ایمانی از کابینه چهاردهم:
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